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یـادداشـــت

آنچه امروز می توان یکی از آسیب های مهم کشور در نظر گرفت 
که باعث به وجود آمدن برخی مشکلات در حوزه های مدیریتی 
شده، نداشتن بحث تحزب است. اگر کشورما مثل کشورهای 
توسعه یافته یا در حال توسعه ای که به توسعه نزدیک هستند 
احزاب قدرتمندی داشت و این احزاب می توانستند کارکرد خاص 
خود را مثل سایر کشورهای جهان داشته باشند، شرایط بهتر از 
چیزی بود که امروز شاهد و ناظر آن هستیم. امروز در تمام دنیا 
احزاب یک دولت در سایه برای خود دارند و در حوزه های مختلف 
برای خود بحث های کارشناسی دارند و تنها کارسیاسی صرف 
نمی کنند. در حوزه اقتصاد، صنعت، فرهنگ و مسائل اجتماعی 
و... کارگروه های خاص خود را دارند و حتی تربیت مدیران در این 
احزاب شکل می گیرد. مردم نیز به برنامه های متنوعی که این 
احزاب در حوزه های مختلف دارند نگاه می کنند. لذا زمانی که یک 
حزبی در انتخابات کشوری پیروز می شود و مسئولیت اجرایی را 
بر عهده می گیرد تازه نمی گردند که مدیر پیدا کنند. چرا که اولا 
خودشان مدیر تربیت شده دارند و ثانیا با برنامه ورود پیدا می کنند 
و برنامه خود را به نحوی تنظیم می کنند که با چشم اندازها و اهداف 
کلی آن کشور و مسائل این چنینی همسویی داشته باشد. به عنوان 
مثال وقتی به آمریکا نگاه می کنید یک کاندیدا با کاندیدای دیگر 
در بخش جذب نیروهای نخبه بحث مهاجرت و فرار مغزهای 
کشورهای دیگر را مدنظر قرار می دهد و کاندیدای دیگر بحث 
کاهش مالیات را مطرح می کند. لذا به مسائل اصولی کشور 
پایبندند. اگر تحزب در کشورمان به شکلی منطقی و کارشناسانه 
وجود داشت امروز قطعا شرایط بهتر از شرایط فعلی بود. جدای 
از بحث تحزب که یک واقعیت انکارناپذیر است و کسی هم بدان 
اهتمامی نمی دهد و مردم را به لحاظ فرهنگی به سمت و سویی 
نبردیم که مردم جریانات سیاسی ریشه داری که مبتنی بر تحزب 
باشد و پایه کارشناسی داشته باشد را انتخاب کنند و به یک حزب 
فعال عملگرای متخصص، متعهد و اجرایی روی بیاورند. از این رو 
انتخابات های ما همیشه احساسی است. برای همین است که پس 
از دوران دفاع مقدس تا به امروز می بینیم که انتخاب تمام روسای 
جمهور غیرقابل پیش بینی بوده است. یعنی فارق از مرحوم آیت ا...

هاشمی رفسنجانی، آقایان خاتمی، احمدی نژاد و روحانی انتخابات 
غیرقابل باور بود چرا که تحزب نداشتیم. برای اینکه مردم برای 
انتخابات مجلس، شوراها و ریاست جمهوری احساسی و هیجانی 
ورود پیدا می کنند. اینها نشان می دهد که ظرفیت های مردم و 
تحزب را جدی نگرفتیم. بحث تحزب را در حد شعار دانستیم 
و احزاب و جریانات نیز در موقع انتخابات سر بلند می کنند و در 
خاموشی قرار می گیرند. اگر بنا است که شرایط پیشرفت بهتری 
داشته باشد و کشور از ظرفیت  های خود در حوزه های مختلف 
به خوبی استفاده کند احزاب و تحزب یکی از موضوعات بسیار 
حائز اهمیتی است که در این حوزه متخصصین، صاحبنظران 
و کارشناسان و تربیت مدیر وجود دارد و دیگر نگران شایسته 
سالاری نیستیم و به طور نسبی نیروهای قابل توجه در جایگاه 
خود می نشینند. امروز در جامعه مدیریتی کشور کسانی را که 
فکر نمی کنیم حتی رئیس یک اداره شود، یک دفعه وزیر می شود 
ناشی از عدم تحزب است و اگر تحزب وجود داشته باشد این اتفاق 

نمی افتد و افراد در جای خود قرار می گیرند.

تحزب و شایسته سالاری 

 تجدید بیعت نمایندگان 
با آرمان های امام

نمایندگان مجلس صبح دیـروز با حضور 
در حرم مطهر امام خمینی)ره( با آرمان های 
رهبــر کبیر انقلاب اسلامی تجدید بیعــت 
کردند. نمایندگان مجلس در پنجمین روز از 
دهه مبارک فجر با حضور در مرقد مطهر امام 
خمینی)ره( بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران 
و مزار شهدا، ضمن نثار تاج گل با آرمان های 
امام و شهدا تجدید بیعت کردند. جلسه علنی 
دیروز مجلس به مدت دو ساعت تشکیل شد 
و بعد از آن نمایندگان در حرم مطهـــر امام 

خمینی)ره( حضور یافتند. 

انتصاب امام جمعه جدید تفرش 
با حکم شورای سیاستگذاری ائمه جمعه، 
حجت الاسلام والمسلمین حسین اجرایی که 
تا پیش از این امامت جمعه شهرستان هرسین 
استان کرمانشاه را بر عهده داشت، به عنوان 
امام جمعه جدید تفرش منصوب شد و پس از 
معارفه در شورای اداری، نمازجمعه این هفته 

شهرستان تفرش را اقامه خواهد کرد. 

پیشنهاد برای ادامه مذاکرات 
جلسه شورای سیاست گذاری حزب ندای 
ایرانیان با دستور »بررسی روند مذاکرات وین«، 
»ایجاد محرومیت برای اساتید دانشگاهی«، 
»بحران کروناویروس« و »هفتمین مجمع 
عمومی حزب ندای ایرانیان« با حضور اعضای 
شورای سیاست گذاری حزب نــدای ایرانیان 
برگزار شد. در ابتدای این نشســت »بررسی 
روند مذاکرات وین« مورد بحث قرار گرفت و 
اعضای شورای سیاست گذاری تأکید کردند 
که شرایط اقتصادی کشـــور نشان می دهد 
که امروز دو چیز پیش شرط حل بسیاری از 
مشکلات شده است؛ رفع تحریم های ظالمانه 
از یک سو و رفع مانع بزرگ تعاملات مالی با 
جهان. حزب ندای ایرانیــــان تأکید می کند 
موفقیت دولت سیزدهم، موفقیت و پیروزی 
همۀ جناح های سیاسی و همۀ ملت ایران است، 
بر همین اساس از رئیس جمهور منتخب و تیم 
مذاکره کننده درخواست دارد تا با بی اعتنایی 
به درخواست های کاسبان تحریم، مذاکرات 
هسته ای را با دو پیش شرط حفظ عزت ملی 
و تأمین منافع ملی تا حصول توافق نهایی با 

جدیتّ ادامه دهند. 

تاکید وزیر خارجه کوبا 
وزیر امورخارجه کوبا خواستار لغو بدون قید 
و شرط تمام اقدامات یکجانبه آمریکا علیه ایران 
شد. برونو رودریگز وزیر امورخارجه کوبا طی 
پیامی در توئیتر نوشت: ایالات متحده باید بدون 
استثنا و بدون قید و شرط تمام اقدامات جبری 
یکجانبه اعمال شده علیه جمهوری اسلامی 
ایران را لغو کند. وی در ادامه خاطر نشان کرد: 
این اقدامات مردم را مجازات می کند و جامعه 

بین المللی را به چالش می کشد. 

نارضایتی از رفتار برخی 
آقازادگان 

رئیس مجمع نمایندگان خراسان رضوی 
گفت: هر چند مردم شاه ستمگــر را از کشور 
بیرون کردند، اما اکنون شاهد حضور برخی 
آقازاده ها هستیم که متأسفانه با رفتارشان 
شائبه هایی را به وجود آورده اند و مردم از این 
بابت حق دارند ناراحت باشند. جواد نیک بین 
افزود: مردم قبل از انقلاب از پیش پا افتاده ترین 
مسائل رفاهی محروم بودند و اوضاع اقتصادی 
بسیار نابسامانی داشتند. اکنون حال عمومی 
مردم در موضوعات اقتصادی و فرهنگی بهتر 
است، اما مطلوب نیست. نماینده مردم کاشمر 
در مجلس اظهار کرد: هرچند در ابتدا هیچ 
تجربه ای نداشتیم اما به رغم اینکه تمامی 
کشورها علیه ما بودند، دستاوردهای بزرگی 
طی این سال ها به نام استقـــلال و آزادی 
به دست آوردیم و به بهترین وجه ممکن 

توانستیم از آرمان های انقلاب دفاع کنیم. 

تغییر نحوه حضور نمایندگان 
با توجه به شیـــوع سویه امیکرون کرونـا در 
کشور و به جهت رعایت پروتکل های بهداشتی، 
نحوه چینش و حضور نمایندگان در صحن 
علنی تغییر کرد. جلسه علنی یکشنبه مجلس 
به شکلی متفاوت تشکیل شد و نمایندگان 
در دو بخش پایین )جایگاه نمایندگان( و 
بالا )جایگاه تماشاگران( حضور پیدا کردند. 
نمایندگانی که شماره صندلی آن ها فرد است 
در قسمت پایین مجلس و به صــورت یکی 
در میان نشسته و نمایندگانی که شماره 
صندلی آن ها زوج است در جایگاه تماشاگران 
حضور دارند. در زمان بررسی ایرادات شورای 
نگهبان در طرح انتقال آب از دریای عمان 
به استان سیستان و بلوچستان و رای گیری 
نمایندگان، حسینعلی حاجی دلیگانی عضو 
هیات رئیسه مجلس، از نمایندگان که در 
جایگاه تماشاگران حضور دارند، خواست که 
از طریق »رایانه همراه« خود در رای گیری 
شــــرکت کنند. محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس هم گفت: همکارانی که به دلیل رعایت 
پروتکل های بهداشتی مقابله با کرونا در جایگاه 
بالا )تماشاگران( حضور دارند، برای رای گیری 

از تبلت هایشان استفاده کنند. 

خبـــر

امیررضا واعظی آشتیانی
فعال سیاسی اصولگرا

آیت ا... سیدحسن خمینی: 

»باهم بودن« و»هم افزايي« مساله اصلي امروز ماست
  معیشت پررنگ ترین مشکل جامعه است

آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه امروز 
شجاعت در تصمیم گیری امری ضروری است، گفت: 
دشمنی ها همیشه بوده و از روزی که انقلاب شده به 
خاطر اینکه پرچم مخالفت با تفکر سنتی چپ و راست 
یا شرق و غرب را بلند کرده همیشه آماج کینه ها بوده و 
البته سردمدار مبارزه با اندیشه دینی صحیح، رؤسای 
جمهور و دولت های آمریکا بوده اند، امروز هم هستند و 
فردا هم احتمالا خواهند بود. آیت ا... سیدحسن خمینی 
در تجدید میثاق نمایندگان مجلس با آرمان های 
امام خمینی)ره( گفت: یکی از بزرگان جهان اسلام 
مرحوم کاشف الغطاء، جمله بسیار لطیفی دارد که 
بعدها همین را به بیانی در وصیتنامه امام هم مشاهده 
می کنیم. می فرماید که اسلام بر دو چیز بنا شده، یکی 
کلمه لااله الا ا... است که البته به دنبال آن نام مبارک 
پیامبر و تعبیر رسای محمد)ص( رسول ا... هم وجود 
دارد و دوم هم توحید کلمه و وحدت است. یادگار 
امام افزود: بعدها شاید بدون توجه به اینکه این سخن 
از کاشف الغطاء است، می بینیم در وصیتنامه الهی 
امام این تعبیر به این صورت به کار برده شده که رمز 
پیروزی ما رمز ادامه حیات انقلاب هم هست؛ و آن هم 

یکی »انگیزه الهی« و دوم »اجماع مردم« است. وی 
عنوان کرد: امام دائما بر »توحید کلمه« تأکید دارند و 
اینکه همه با هم باشیم، همه یک ملت هستیم و یک 
آرمان داریم؛ و دوم اینکه دائما به خودمان تذکر بدهیم 
که »لامؤثر فی الوجود الاا...« و تنبه بدهیم »انِ تنَصُرُوا 
ا... ینَصُرکُم.« شرط بزرگ وحدت، امامت امت است و 
اینکه در مواقع حساس جامعه محتاج به امام واحد و 
همدلی و همراهی با او است. اتفاقی که در انقلاب افتاد 
این بود که همه منتهای حرکت خودشان را در سیمای 
امام متجلی دیدند و با هم و همراه شدند. سیدحسن 
خمینی اظهار داشت: بعد از امام هم الحمدا... رهبری 
معظم انقلاب تا امروز پرچمدار این انقلاب بوده اند و 
این وحدت با ارکانش باز هم در جامعه ما باید توأمان 
و مورد تأکید باشد. اما یک سؤالی مطرح است که اگر 
این مقدار ما به وحدت تأکید می کنیم، پس چرا بزرگی 
مثل امام که خودشان این مقدار تأکید دارند، می گویند 
که نقد و بلکه تخطئه از الطاف خفیه الهی است؟ اگر 
باید همه با هم یکی و همدل باشیم و پشت سر رهبر 
حرکت کنیم، که باید این گونه باشد، پس تضارب 
اندیشه ها، افکار، آراء چیست؟ وی ادامه داد: اینجا 
است که می توان نقبی زد به یکی از مباحث مهمی 
که در اندیشه دینی وجود دارد و آن بحث »وحدت 
در عین کثرت« و »کثرت در عین وحدت« است. ما 
متعدد هستیم و متفاوت فکر می کنیم اما در یک نقاطی 
باید همراه باشیم. بعد از اینکه سخن هم را گفتیم و 
شنیدیم، در موقع عمل طبیعی است که باید به حرف 
نهایی گوش کنیم. اما به این معنا نیست که ما تکثر در 

فکر و عقیده نداریم. 

  جامعه دستخوش مشکلات زیادی است
آیت ا... سید حسن خمینی مجلس را نماد وحدت در 
عین کثرت دانست و تصریح کرد: شورا چنین خاصیتی 
دارد که گروهی با هم بحث می کنند و چکیده و بهترین 
سخن یا بهترین نتیجه را از سخنانی که موجود است 
بر می دارند. بعد از اینکه تصمیم به نهایت رسید، موقع 
عمل است و باید به یک وحدت رسید. یادگار امام )ره( 
یادآور شد: امروز جامعه ما دستخوش مشکلات بسیار 
زیادی است و پررنگ ترین آنها بحث معیشت است. 
فکرها متفاوت است و بیش ترین نقش را هم بعد از دولت، 
نمایندگان مجلس دارند. اندیشه، فکر و کار کارشناسی 
شما باید به یک جمع بندی برسد که عصاره تفکر، خرَد 
و بهترین نتیجه ممکن را بشود از این فضا گرفت. تولیت 
حرم مطهر امام  تأکید کرد: دشمنی ها همیشه بوده و از 
روزی که انقلاب شده به خاطر اینکه پرچم مخالفت با 
تفکر سنتی چپ و راست یا شرق و غرب را بلند کرده 
همیشه آماج کینه ها بوده و البته سردمدار مبارزه با 
اندیشه دینی صحیح، رؤسای جمهور و دولت های آمریکا 
بوده اند، امروز هم هستند و فردا هم احتمالا خواهند بود. 
توجه به »قدرت داخلی« و »توانایی ملی« در فرمایش 
امام همواره بوده و بعد مورد تأکید رهبر انقلاب اسلامی 
هم هست؛ که اعم از خرَد و عمل است. یادگار امام خاطر 
نشان کرد: امروز شجاعت در تصمیم گیری، ندیدن کسی 
جز خدا، استفاده از همه اندیشه ها و با هم بودن امری 
ضروری است. وقتی امام فرمودند، »ملت ایران که جانم 
فدای تک تک آنها باد«، شوخی نکردند. هرچه هست 
متعلق به مردم است و »همه« باید دخیل باشند. انقلاب 

را مردم به وجود آورده اند و همه باید باشند.

برخی طلبکارانه با دولت 
برخورد کردند

نماینده سابق مجلـــس گفــت: 
این دولت واقعا بدون برنامه آمد و 
تاکنون ما یک صفحه از برنامه ۸هزار 
صفحه ای آن را ندیدیم، این مسئله 
هم به عدم وجود تحزب در کشور بر 
می گردد. از طرفی هم با این دولت 
خیلی بد برخـــورد شد. غلامعلــی 
جعفرزاده ایمن آبادی افزود: برخی 
طلبکارانه با این دولت برخورد و از آن 
سهم خواهی کردند. امروز خیلی از 
جایگاه های مدیریتی کشور در اختیار 
کسانی است که آنها شایستگی حضور 
در آن مسئولیت ها را ندارند. برخی وزرا 
در حالی بر صندلی وزارت تکیه زده اند 
که شاید در حالت عادی یک مدیرکل 
ساده نیز در آن وزارتخانه نمی شدند. 
وی یادآور شد: علاوه بر فقدان برنامه، 
بین اعضای دولت شکاف وجود دارد و 
قاطبه اعضای کابینه نیز اعتقادی به 
شعارهای رئیس دولت ندارند، گرچه 
با رئیس جمهور همراهی نمایشی و 
ظاهری می کنند اما در واقع آنها این 
شعارها را عملیاتی نمی دانند. این 
مسائل موجب می شود دولت نتواند در 

تحقق شعارهایش موفق باشد.

سـرمقالـــه

باید محاسبات دقیقی بر اساس منافع ملی امروز انجام شود 
زیرا شرایط به  گونه ای شده است که خطر اجماع سازی همچنان 
احساس شده و حتی دیگر نمی  توان روی کشورهای خاص برای 
حل مشکل حساب باز کرد. باید نگاه بلندمدت به مسائل داشته 
باشیم و از سوی دیگر میان  بر نیز زده شود. ما می  توانیم در این میان 
از مذاکراتی استفاده کنیم که شفاف سازی در خصوص اقدامات را 
تداوم بخشد. مشکلی ندارد که ما به مسائل منطقه ای نیز بپردازیم و 
در این خصوص نیز گفت وگو کرده و اختلافات را حل  و  فصل کنیم. 
برخی از مشکلات صرفا با حرف زدن قابل  حل هستند و این امر 
سبب می شود بار اختلافات کم شود. ما اگر سیاست خوبی در پیش 
گیریم می توانیم مشکلات خود را با کشورهای عربی برطرف کنیم 
همان طور که در هفته های اخیر نیز مراودات خوبی انجام شده است. 
بنابراین باید روی طرح  های صلحی همچون هرمز که در دولت دکتر 
روحانی مطرح شده بود بیشتر تمرکز کنیم و اجازه ندهیم با دسیسه 
برخی کشورها بدنام شویم. ما حتی می  توانیم بدون دست کشیدن 
از قدرت دفاعی خود در این خصوص گفت و گو کنیم. ما باید روی 
مساله اصلی برجام تمرکز کرده و با سیاست خوب سایر مسائل را 
نیز حل کنیم. صحبت  های محرمانه در این راستا و قول و قرارهای 
جانبی می  تواند در این عرصه از کارشکنی دشمنان برجام جلوگیری 
کند. مساله بعدی نیزFATF است که باید سریعا حل و فصل شود. 
باید توجه داشت که اولین چیزی که پس از عدم  پیوستن ایران به 
این لوایح به ذهن جهانیان خطور می  کند این است که شاید واقعا 
ایران مشکل و تخلفی دارد که به آن ملحق نمی شود و باعث بدنامی 
ایران می  شود. صرف عضویت در این پیمان کشور را از اتهاماتی 
همچون پولشویی و کمک به تروریست مبری می  کند. بسیاری از 
کشورها به مقررات FATF عمل نمی  کنند اما در این معاهده عضویت 
دارند. بنابراین باید توجه داشت که این  چنین نیست که با پیوستن 
به این پیمان به کل محدود می  شویم. این  گونه نیست زیرا بسیاری 
از کشورها، امروز عضو آن هستند و تمامی اقدامات خود را نیز به 
راحتی انجام می  دهند. امروز کشور با محدودیت  های شدید بانکی 
مواجه است، به این شکل که نه می تواند با پرداخت پول اجناسی را 
خریداری کند و نه می  تواند پول فروش نفت و سایر خدمات خود را 
از طریق بانک دریافت  کند و باید این مساله اولویت ایران برای حل 
و فصل باشد. در این مسیر یکی از موانع جدی عدم  تصویب لوایح 
چهارگانه است که کار را برای کشور سخت کرده است. حتی اگر 
تحریم  های متعدد ایران در آینده نزدیک لغو شود اما باز هم این مانع 
وجود دارد و به نحوی بهانه  ای به دست برخی کشورها می  دهد تا 
مطالبات ایران را پرداخت نکنند، زیرا مساله صرفا کره جنوبی نیست 

و بقیه کشورها نیز به ایران بدهکار هستند.

تصمیمات مهم در روزهای حساس

 علی اصغر زرگر
کارشناس مسائل بین الملل

 تاکید امام به نقش مردم 
در پیشبرد انقلاب

 جلیلی بیش از
 200 -300 هزار رأی ندارد

سخنگوی پیشین شورای نگهبان 
اظهار کرد: امام در جریان پیروزی 
انقلاب اسلامی بر اتحاد دین و سیاست 
تاکید کردند و آن را به عنوان یکی از 
ستون های نظام جمهوری اسلامی 
ایران قرار دادند. عباسعلی کدخدایی 
با بیان این که امام بر حاکمیت قانون 
و قانون گرایی نیز تاکید فراوان داشتند 
اضافه کرد: در همین چارچوب ایشان 
بر این موضوع تاکید داشتند که باید 
هرچه زودتر قانـــون اساسی کشور 
تدوین شود و درهمین چارچوب به 
شورای انقلاب فرمان می دهد که 
هرچه زودتر در راستای تدوین قانون 
اساسی اقدام کنند. سخنگوی پیشین 
شورای نگهبان با بیان این که توجه به 
آرا و نظرات مردم در نگاه امام بسیار 
مهم بود، اظهار کرد: ایشان از همان 
ابتدا برخلاف برخی از ایده ها که مطرح 
می شد تاکید داشتند که باید امور با 
مشارکت و نظر مردم به پیش برده 
شود و در همین چارچوب از مردم 
می خواستند که نظرات و دیدگاه های 
خود را بیان کنند و در این زمینه 

مشارکت داشته باشند. 

یک تحلیلگر سیاسی گفت: »آقــای 
جلیلی باید این میزان ادراک را داشته 
باشد که مطالب خارج از اراده ملی را 
مطرح نکند. او نباید آهنگ جدایی از 
خواست جمعی مــردم را کوک کند. 
شخصا با افکار او به خوبی آشنا هستم و 
می دانم درباره برجام و موضوع هسته ای 
چه طور فکر می کند. کاملا به یاد دارم 
که در کمیسیون امنیت ملی مجلس 
و کمیسیون برجام چه صحبت هایی 
را مطرح می کرد و به هر حال زمانی هم 
مسئولیت تیم مذاکره کننده ایرانی را 
برعهده داشت که البته به هیچ نتیجه ای 
نرسید.« منصورحقیقت پور ادامه داد: 
آقای جلیلی با نوع تفکراتی که دارد، 
سیاسی  قطبی  برخی  برای  شاید 
محسوب شود. او سعی کرد با طرح این 
نامه اخیر افکار عمومی جامعه را ارزیابی 
کند و ببیند که مردم به تفکرات او روی 
خوش نشان می دهند یا نه که دید نه 
مخاطب خاصی ندارد و به همین دلیل 
از مواضعش عقب نشینی کرد و حالا 
نامه تکذیب می شود. ای کاش آقای 
جلیلی در انتخابات ریاست جمهوری 
اخیر کنار نمی رفت تا مشخص می شد 
که بیش از 200 300- هزار رأی ندارد.

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر 
اهمیت همکاری، همگرایی و هم افزایی 
شرکت های بزرگ اقتصادی در رونق 
تولید، افزایش صادرات و اشتغال اظهار 
داشت: پیام اجرای ۴۸پروژه بزرگ در 
کشور، پویایی، امید، ایستادگی، اعتماد 
به نفس و اعتماد به تولیدکنندگان داخلی 
... سیدابراهیم رئیسی روز  است. آیت ا
یکشنبه در آیین »آغاز عملیات اجرایی 
۴۸پروژه بزرگ صنعتی کشور« با اشاره 
به اینکه هدف گذاری دولت در بودجه 
۱۴0۱ برای رشد اقتصادی ۸درصدی 
است، گفت: رشد اقتصادی به عنوان 
یک ضرورت، نیازمند گروه و جریان 
پیشتازی است که با شجاعت و همت 
عالی بتواند آن را در کشور محقق سازد. 
رئیس جمهور با طرح این پرسش که کدام 
بخش می تواند پیشران اقتصادی در کشور 
باشد، خاطرنشان کرد: بی تردید نگاه به 
درون ایجاب می کند که باید به دستان 
با کفایت کارآفرینان و فعالان اقتصادی 
که امتحان موفقیت آمیزی پس داده اند، 
اعتماد داشته باشیم. رئیسی با اشاره به 
همگرایی، همکاری، همراهی و هم اندیشی 
گروه »پیشرانان پیشرفت ایران« اظهار 
داشت: تلاش و همکاری این گروه در 
مدت کوتاه ۱۱0روزه، توانست موانع 
پیش رو را کنار گذاشته، مجوزهای لازم را 
اخذ کند و برای حرکت جهادی در ایجاد 
اشتغال و افزایش صادرات و رونق تولید 

هم پیمان شوند، که اقدامی بسیار فرخنده 
و مبارک است. رئیس جمهور گفت: مهم تر 
از اجرای ۴۸ پروژه بزرگ در ۱3 استان 
و 2۷ شهرستان، همگرایی و هم افزایی 
شرکت های بزرگ اقتصادی کشور است 
و امروز به عنوان یک تجربه موفق پیش 
روی همه فعالان اقتصادی برای انجام 
طرح های بزرگ قرار دارد. آیت ا... رئیسی 
پویایی، امید، ایستادگی، اعتماد به نفس 
و اعتماد به نیروهای خلاق کارآفرین 
و تولیدکننده داخلی را مهم ترین پیام 
حرکت گروه پیشرانان پیشرفت ایران 
دانست و اظهار داشت: این پیام باید به 
همه کسانی که دچار یاس و ناامیدی 
شدند و تصور می کنند که کشورمان به 
خاطر موانع، تهدیدها و تحریم ها دچار 
وقفه و توقف شده است، مخابره شود. 
رئیس جمهور تصریح کرد: یکی از راه های 
مهم دور زدن و خنثی کردن تحریم ها، 

چنین اقدامات ماندگاری است و بنای 
دولت هم این است که برای خنثی سازی 
تحریم ها، فعالیت و تلاش روزافزون را در 
دستور کار خود قرار دهد. رئیسی تاکید 
کرد: بدون تردید اگر شرکت های بزرگ، 
بانک ها، بخش خصوصی، و کارآفرینان 
فعال شوند می توان سرمایه  گذاری های 
قابل توجهی در بخش های مختلف انجام 
داده و مشکل تولید و اشتغال در کشور را 
برطرف کرد. رئیس جمهور نقش دولت 
در فعالیت های اقتصادی را »هدایت، 
حمایت و نظارت« برشمرد و اظهار داشت: 
فعالان اقتصادی یقین داشته باشند که 
دولت در این میدان از فعالیت آنها حمایت 
خواهد کرد.  رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: اقدام گروه »پیشرانان پیشرفت 
ایران« پیامی به ایرانیان خارج از کشور 
و سایر سرمایه گذاران بخش خصوصی 
دارد که با مشاهده تضمین سود و افزایش 

بهره وری و امنیت سرمایه گذاری به 
فعالیت در این حوزه تشویق شوند. رئیسی 
بیان کرد: ممکن است دولت کمک ها 
و مساعدت هایی در زمینه اقتصادی به 
مردم داشته باشد اما بی تردید اقتصاد 
کشور را نمی توان بر مبنای این گونه 
کمک های موقتی بنا کرد بلکه اقتصاد 
کشور نیازمند اقدامات بزرگ و ماندگار در 
عرصه کار و تولید است که در مبانی دینی 
نیز بر آن تاکید شده است. رئیس جمهور 
با تاکید بر تسهیل فضای کسب و کار 
برای فعالان اقتصادی اظهار داشت: 
وزارتخانه ها و دستگاه های اداری لازم 
است فعالیت اقتصادی را برای فعالان 
این عرصه تسهیل کنند و مجوزهای 
لازم را به سرعت صادر نمایند. آیت ا... 
رئیسی افزود: دولت همچنین از فعالیت 
کارگاه ها و بنگاه های کوچک و زود بازده 
به منظور افزایش اشتغال حمایت می کند. 
رئیسی با اشاره به نقش صندوق توسعه 
ملی در رشد و توسعه اقتصادی کشور 
اظهار داشت: اساس تشکیل صندوق 
توسعه ملی برای پیشرفت کشور بوده و 
در این زمینه نقش آفرینی خواهد کرد. 
رئیس جمهور همچنین بر تدوین نقشه 
جامع صنعت کشور تاکید کرد و عنوان 
کرد: دولت از ابتدا این موضوع را در دستور 
کار خود داشته است و با تاکیدات اخیر 
رهبر معظم انقلاب این سند هر چه زودتر 

نهایی خواهد شد.

   رئیس جمهور: 

اقتصاد ایران نیازمند اقدامات بزرگ درکار و تولید است
  ایجاد امید و اعتماد به نیروهای کارآمد داخلی

آرمان ملی: هیأت های مذاکره کننده طرف برجام 
در شرایطی در پایتخت  های خود به سر می برند که 
به گفته اتحادیه اروپا ادامه مذاکرات از چندی بعد با 
بازگشت هیأت های مذاکره کننده به وین ادامه خواهد 
یافت. در این میان البته تحولاتی پیرامون برجام رخ 
داد که همه چشم ها را به واشنگتن خیره کرد. جایی که 
آمریکایی ها روز جمعه برخی از معافیت های تحریمی در 
صنایع هسته ای ایران را که در سال پایان دولت ترامپ 
لغو شده بود را بازگرداندند تا معادلات مذاکرات هسته ای 
و احیای برجام به نحو دیگری رقم بخورد. چنانکه اگر 
تا دیروز برخی طرف ها آمریکا را به تعلل و عدم تمایل 
به احیای برجام متهم می کردند امروز با این اقدام اخیر 
آنها را متمایل به احیای برجام نشان می دهند. البته این 
در حالی است که آمریکایی ها گفتند که اقدام اخیر در 
خصوص بازگرداندن معافیت های هسته ای صرفا اقدامی 
در راستای تسهیل روند مذاکرات وین بوده و هنوز نه 
توافقی صورت گرفته، نه تحریمی برداشته شده و نه 
آمریکا به برجام بازگشته است. اخیرا نیز رابرت مالی 
نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران گفت بخشی 
از تحریم ها را علیه ایران حفظ می کنیم که ارتباطی 
با موضوع برنامه هسته ای ایران ندارد اما بخش اعظم 
تحریم ها برداشته خواهد شد. این در شرایطی است که 
اقدام اخیر آمریکایی ها با واکنش  های متفاوتی روبه رو 
شده و هر کسی از ظن خود این اقدام را تحلیل کرده 
است. از آنهایی که این اقدام را گامی مهم در راستای 
تلاش برای دستیابی به توافق دانسته اند تا آنهایی که 
اساسا این حرکت را بی اثر و نمایشی خوانده اند. این در 
حالی است که برخی کارشناسان حوزه کنترل سلاح 
هسته ای در آمریکا معتقدند اقدام روز جمعه دولت بایدن 
در واقع نشان دهنده نزدیک شدن به یک توافق با ایران 
است. عده ای نیز بر این باورند که نباید فکر کنیم یک 
گشایش سیاسی عمده رخ داده، اما باید آن را قطعه ای 

از پازل گشایش بدانیم. از طرفی اینکه خیال کنیم اقدام 
آمریکا اقدامی قابل ملاحظه برای بازگشت به برجام بوده، 
غلط است. مقامات کشورمان نیز به این اقدام واکنش 
داشته اند و هریک با استقبال از این اقدام اما آن را ناکافی 
دانسته اند و خواهان آن شده اند که آمریکا همه تحریم ها 
را بردارد. در همین راستا علی شمخانی، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی در توئیتر خود نوشت: »وجود پیشرفت های 
محدود در مذاکرات وین، هنوز با شکل گیری توازن 
ضروری در تعهدات طرفین فاصله داریم. تصمیمات 
سیاسی در واشینگتن لازمه ایجاد توازن در تعهدات برای 
دستیابی به توافق خوب است. پیش از این نیز شمخانی 
در توییتی نوشته بود: انتفاع اقتصادی واقعی، موثر و قابل 
راستی آزمایی ایران، شرط لازم برای شکل گیری توافق 
است. نمایش رفع تحریم اقدامی سازنده تلقی نمی شود.« 
حال باید دید با این اقدام اخیر که عده ای آن را نشانه 
نزدیک شدن به توافق و عده ای دیگر آن را اهرم فشار 
جدید آمریکا در مذاکرات می دانند مذاکرات احیای 
برجام در وین به کجا خواهد انجامید و چه زمانی شاهد 

اعلام توافق خواهیم بود. 
 هیچ پیش شرطی از آمریکا دریافت نکرده ایم

وزیر امورخارجه کشورمان درباره روند مذاکرات وین 
اظهار داشت: ایران در این مذاکرات به دنبال توافقی خوب 
است و ملاک آن رفتار عملی طرفین مذاکرات است، نه 
اظهاراتی که صرفا روی کاغذ مطرح می شوند. حسین 
امیرعبداللهیان درباره بحث هایی که پیرامون تعیین 
پیش شرط برای به توافق رسیدن در مذاکرات وین مطرح 
است، گفت: ما هیچ پیش شرطی را از طرف آمریکایی 
دریافت نکرده ایم و اساسا مذاکرات ما روندی را دارد که 
موضوع پیش شرط در آن مطــرح نیست. من نمی دانم 
خبری که منتشر شده، چگونه است. ولی تا این زمانی 
که باهم صحبت می کنیم، موضوع پیش شرط مطرح 
نیست و ما متن یا پیشنهادی را در چـارچوب پیش شرط 

هم دریافت نکرده ایم و قطعا این مذاکرات بر مبنای 
نقطه نظرات کارشناسی و توافقاتی که نتیجه  نهایی آن 
رسیدن به یک توافق خوب در راستای تامین منافع ملت 
و کشورمان باشد، پیش خواهد رفت. وی در خصوص 
اینکه گفته می شود بخشی از تحریم ها لغو شده اند، بیان 
کرد: اقداماتی که روی کاغذ انجام می شود، اقدامات خوبی 
می تواند باشد، یعنی هر فرمان اجــرایی و یا اقدامی که 
تحریم های وضع شده پس از خروج آمریکایی ها از برجام 
را مجددا به حالت قبلی خود و رفع تحریم ها بازگرداند، از 
نظر ما اقدام خوبی قلمداد می شود. اما آنچه برای ما مهم 
است، عمل طرف آمریکایی  است. امیر عبداللهیان عنوان 
کرد: ما نگاه می کنیم ببینیم روی زمین چه اتفاقی به 
وقوع می پیوندد. برای ما مهم این است که رفتار عملی 
آمریکایی ها در لغو تحریم ها را بتوانیم به طور ملموس 
و عینی مشاهده کنیم. رئیس دستگاه دیپلماسی تصریح 
کرد: آن چه برای ما مهم است، نتیجه مذاکراتی است که 
در مذاکرات وین دنبال می کنیم و توافقی که در آنجا 
حاصل خواهد شد. البته آمریکایی ها از طریق برخی 
واسطه ها پیام های مکرری را برای ما می فرستند و 
مدعی اند که ما دارای حسن نیت هستیم. ما در روند فعلی 
مذکرات، ابتکار جدی و قابل توجهی را تا الان از طرف 
آمریکایی ندیده ایم. ابتکار هم از نظر ما ابتکاری است که 
باید در مذاکرات ۱+۴ و از طریق Non- paperهایی 
که به واسطه اتحادیه اروپا بین ما و آمریکایی ها تبادل 
می شود، قابل مشاهده باشد و یا در عمل ما شاهد لغو 
بخشی از تحریم ها باشیم. لذا برای ما، ملاک رفتار عملی 
آمریکاست. وی تاکید کرد: ما به دنبال یک توافق خوبیم. 

به دنبال توافق موقت و محدود نیستیم. 
 مذاکره بورل- امیر عبداللهیان 

مسئول سیاست خارجــی اتحادیه اروپا و هماهنگ 
کننده ارشد مذاکـــرات وین، ...

»آرمان ملی«روند تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند:

برجام؛ ایران دنبال توافق دائم- اروپا، میانجي تازه
 امیر عبداللهیان: به دنبال توافق موقت و محدود نیستیم

 جوزپ بورل: همه طرف ها برای رسیدن به توافق آماده اتخاذ تصمیم های سیاسی باشند
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